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Govor potpredsjednika Hrvatskoga sabora i izaslanika predsjednika HS-a akademika 

Željka Reinera na 6. hrvatskom socijalnom tjednu s temom „Demografija-iseljavanje-

migracije“ 

22. listopada 2021. 

Eminencijo preuzvišeni apostolski nuncije mons. Lingua, 

uzoriti g. kardinale Bozaniću, 

preuzvišeni nadbiskupe Puljiću, 

preuzvišeni nadbiskupe Hraniću, 

 

velika mi je čast biti danas ovdje s vama na otvaranju 6. hrvatskog socijalnog tjedna. 

Pozdravljam vas u ime predsjednika Hrvatskoga sabora g. Gordana Jandrokovića, svih 

saborskih zastupnica i zastupnika i u svoje osobno ime.  

 

Tema 6. hrvatskog socijalnog tjedna „Demografija – iseljavanje – migracije“ danas je možda 

više aktualna no ikada ranije. Sva društva svijeta, u svim povijesnim razdobljima susretala su 

se s ovim fenomenima, međusobno povezanima uzročno-posljedičnom svezom. Od kad je 

svijeta, ljudi su migrirali u potrazi za boljim životom, napuštali svoje prvotne zajednice koje 

su pak radi želje za vlastitim opstankom i blagostanjem prihvaćale nove useljenike. 

 

Napretkom tehnologije i znanosti, a posebno razvitkom četvrte industrijske revolucije, 

naizgled se brišu granice država i pojam globalno selo postaje stvarnost. Međutim, Sveti papa 

Ivan Pavao II. u svojoj enciklici Redemptor Hominis ukazuje na činjenicu da ako u pozadini 

globalizacije, napretka tehnologije i gospodarstva ne stoji Božja istina i njegov plan s 

čovjekom, oni postaju prijetnja da se umjesto sredstva za razvoj i povezivanje čovječanstva 

pretvore u nepremostive ponore između bogatih i siromašnih, naprednih i potlačenih, što se 

nerijetko i događa. Upravo tu činjenicu Sveti Ivan Pavao II. vidi kao jedan od glavnih uzroka 

masovnog iseljavanja. 

 

Hrvatska je na žalost zemlja iseljavanja i tijekom povijesti imala je nekoliko velikih 

iseljeničkih valova. U razdoblju od 1900. do 2001. godine s prostora današnje Republike 

Hrvatske iselilo je oko 2,3 milijuna osoba. Razlozi iseljavanja bili su i još uvijek jesu razni. 

Najčešći su bili ekonomski poput nemogućnosti pronalaska zaposlenja ili smanjenja 

proizvodnje izazvanog prirodnim katastrofama poput bolesti vinove loze s početka 20. 

stoljeća radi koje su brojni vinogradari s hrvatske obale bili prisiljeni emigrirati. Zbog 

posljedica rata i velike svjetske ekonomske krize koncem 1920-ih godina u međuratnom 

razdoblju također je iselio veliki broj Hrvata, a s dolaskom komunizma započinje iseljavanje 

političke emigracije, ponajviše u zemlje Latinske Amerike i Australiju dok se 1960-ih i 1970-

ih godina iz Hrvatske iselilo mnogo ljudi poglavito u europske zemlje, ponovno zbog 
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gospodarskih razloga. Ulaskom Hrvatske u Europsku Uniju zbog uklanjanja barijera koje su 

ranije postojale opet počinje val iseljavanja, ovog puta uglavnom mladih i obrazovanih. 

 

No, budući da na razloge iseljavanja u prošlosti ne možemo utjecati, ostaje nam da se 

fokusiramo na sadašnjost i budućnost. 

 

Sveti papa Ivan Pavao II u svojoj enciklici Laborem Exercens kaže: „Rad je temelj na kojem 

se gradi obiteljski život, prirodno pravo čovjeka i njegov poziv... rad je na neki način uvjet 

koji omogućuje zasnivanje obitelji, jer obitelj iziskuje sredstva za život, koja čovjek normalno 

stječe radom.“ 

 

Ostvarenje ove Papine tvrdnje, dakle otvaranje radnih mjesta i omogućavanje rada, 

pretpostavka je dugoročnog rješenja i našeg temeljnog nacionalnog pitanja – demografske 

revitalizacije Hrvatske, ostanka i povratka naših ljudi iz inozemstva, posebno onih mladih koji 

su otišli zadnjih godina, te stvaranja jednakih uvjeta i mogućnosti diljem Hrvatske kako bi 

svatko mogao planirati budućnost, razvijati svoje potencijale i ostvarivati svoje životne 

ciljeve. Stoga  ohrabruje podatak da je usprkos pandemiji COVID-19 u Hrvatskoj stvoreno na 

desetke tisuća novih radnih mjesta i da neki koji su otišli već počinju razmišljati o povratku. 

 

Demografskim mjerama naprosto moramo prekinuti negativni trend koji traje već 

desetljećima,  a slijedom kojega smo prošle godine imali tek nešto više od 36 000 rođene 

djece a, 57 000 umrlih, dakle, osim iseljavanja i strašnu prirodnu depopulaciju. Demografske 

mjere nisu samo nova radna mjesta. To su i ulaganje u obrazovanje djece i mladih za poslove 

budućnosti jer ipak smo, kao što sam već spomenuo, na početku četvrte industrijske 

revolucije. Demografske mjere su ostvarivanje višeg životnog standarda obitelji, što će 

pridonijeti zadržavanju mladih u Hrvatskoj i demografskoj revitalizaciji zemlje. Demografske 

mjere su subvencionirani stambeni krediti za mlade obitelji. Demografske mjere su otvaranje 

novih jaslica i vrtića i njihov produljeni rad. 

 

I papa Franjo je ukazao na važnost pokretanja društvenih reformi koje u središte stavljaju 

obitelj riječima: „Ako obitelji nisu u središtu sadašnjosti, neće biti budućnosti, ali, ako se 

obitelj ponovno pokrene, sve se pokreće.“ 

 

No, nekima iz raznih razloga ostanak jednostavno nije opcija. U tom slučaju svaki iseljenik, 

legalni migrant ima pravo na dostojanstven život, na rad, obrazovanje, na svoj doprinos novoj 

zajednici, ali uz puno poštivanje zakona, kulture i tradicije svog novog doma. 

  

Sveti Ivan Pavao II i sam je potekao iz bivše komunističke zemlje gdje je narod zbog sličnih 

razloga kao i u Hrvatskoj bio prisiljen u prošlosti, ali i u relativno nedavnom razdoblju 

emigrirati. On se zalagao za dostojanstveno ophođenje prema migrantima te u enciklici 



 
Ured potpredsjednika Hrvatskoga sabora akademika Željka Reinera  

 

 

 

3 

Sollicitudo Rei Socialis objavljenoj prije 34 godine ustvrdio: „Stvoritelj nam je povjerio da to 

dostojanstvo branimo i unapređujemo, i za to su strogo i odgovorno zaduženi muškarci i žene 

u svakoj povijesnoj prilici.“  

 

Papa Franjo je pak, prigodom jedne opće audijencije osvrćući se na Djela apostolska koja 

govore o brodolomu svetoga Pavla blizu Malte i spontanoj gostoljubivosti Maltežana kao 

velikom znaku Božje ljubavi rekao i sljedeće: „Prihvatiti kršćane druge tradicije, prije svega 

znači pokazati im Božju ljubav, jer su Božja djeca i naša braća.“ Razmislimo dobro o tim 

Papinim riječima i pokušajmo ih provesti u život. 

 

Hvala. 


